
Soudní
 

znalci
 a soudně

 
–

 
znalecké

 
posudky

Soudní
 

znalec
 

je osoba s příslušnou kvalifikací
 

a praxí, kterou 

stanovuje zákon č.36/67 Sb. o znalcích a tlumočnících
 (změna: 322/2006 Sb.) a

 
podle vyhlášky ministerstva č.37/67 

Sb. o provedení
 

zákona o znalcích a tlumočnících. Tato
 

osoba 

je jmenována příslušným krajským soudem či ministerstvem a 

je oprávněna zpracovávat znalecký posudek. 

Soudní
 

znalec může vykonávat svoji praxi v mnoha oborech. 

(Wikipedia)



Kdo může být soudním znalcem?

§ 2
(1)  Znaleckou  a  tlumočnickou  činnost vykonávají

 
znalci 

a tlumočníci  zapsaní
 

do  seznamu  znalců
 

a tlumočníků; 
znaleckou činnost vykonávají

 
také

 
ústavy (§

 
21).

•
 

AOPK ČR je oprávněna podle rozhodnutí
 

ministra spravedlnosti 
provádět znalecké

 
posudky pro obory ekonomika a ochrana 

přírody, a to v něm uvedeném
 

rozsahu 

(Činnost ústavů
 

upravují
 

§§
 

21-23)



§ 4

(1) Jmenovat znalcem (tlumočníkem) lze toho, kdo:

a) je československým státním občanem,

b)  má
 

potřebné
 

znalosti a zkušenosti z oboru (jazyka), v 
němž

 
má

 
jako  znalec (tlumočník)  působit,  především toho, 

kdo absolvoval speciální
 

výuku pro znaleckou (tlumočnickou) 
činnost, jde-li o jmenování

 
pro obor (jazyk), v němž

 
je taková

 výuka zavedena,

c)  má
 

takové
 

osobní
 

vlastnosti*,  které
 

dávají
 

předpoklad 
pro to, že znaleckou (tlumočnickou) činnost může řádně

 vykonávat

d) se jmenováním souhlasí.

Kdo může být soudním znalcem?

*
 

Výpis trest. rejstříku, lustrační
 

osvědčení



(2) V odůvodněných případech může ministr spravedlnosti 
prominout podmínku československého státního občanství.

Kdo může být soudním znalcem?

§ 24
(1) Státní

 
orgán může ustanovit znalcem (tlumočníkem) 

osobu, která
 

není
 

zapsána do seznamu a má
 

potřebné
 odborné

 
předpoklady pro to, aby podala posudek (provedla  

tlumočnický úkon) a která
 

s ustanovením vyslovila souhlas,

§ 4



§ 5

(1)  Ke  jmenování
 

znalcem  (tlumočníkem) dojde na základě
 výběru mezi osobami, které

 
splňují

 
podmínky pro jmenování.

(2)  Návrhy na jmenování
 

znalce (tlumočníka) mohou podat 
státní

 
orgány, vědecké

 
instituce, vysoké

 
školy, dále organizace, 

u nichž
 

pracují
 

osoby přicházející
 

v úvahu, jakož
 

i příslušné
 orgány  společenských organizací,jestliže to vyplývá

 
z úkolů

 těchto organizací. Znalcem (tlumočníkem) může být jmenován 
též

 
ten, kdo sám o jmenování

 
požádá.

(3)  Orgány  a  organizace  uvedené
 

v  odstavci  2,  jakož
 

i 
sbory pro znalecké

 
otázky (§

 
16) se na žádost ministra 

spravedlnosti, popřípadě
 

předsedy  krajského  soudu vyjadřují, 
zda navrhovaný znalec (tlumočník) splňuje podmínky pro 
jmenování.

Kdo může být soudním znalcem?



Zodpovědnost soudního znalce

(1)  Znalec  (tlumočník)  je povinen složit slib do rukou toho, 
kdo jej  jmenoval.

(2) Slib zní: 

"Slibuji, že při své
 

znalecké
 

(tlumočnické) činnosti budu

přesně
 

dodržovat  právní
 

předpisy, že znaleckou 
tlumočnickou) činnost budu konat nestranně

 
podle svého 

nejlepšího vědomí, že budu plně
 

využívat všech svých 
znalostí

 
a že zachovám mlčenlivost o skutečnostech, o nichž

 jsem se při výkonu  znalecké
 

(tlumočnické) činnosti 
dozvěděl."

§ 6



§ 8
Znalci  (tlumočníci)  jsou  povinni  vykonávat znaleckou 
(tlumočnickou) činnost řádně

 
a ve stanovené

 
lhůtě.

Zodpovědnost soudního znalce

§ 10

(1) Znalec (tlumočník) je povinen vykonávat svou činnost 
osobně.

(2)  Jestliže to vyžaduje povaha věci, je znalec (tlumočník) 
oprávněn přibrat konzultanta k posuzování

 
zvláštních dílčích  

otázek; tuto okolnost spolu s důvody, které
 

k ní
 

vedly,musí
 uvést v posudku. Odpovědnost znalce (tlumočníka) není

 dotčena ani v oné
 

části posudku (překladu), o níž
 

bylo 
konzultováno.



§ 11

(1) Znalec (tlumočník) nesmí
 

podat posudek (provést 
tlumočnický úkon), jestliže lze mít pro jeho poměr k věci, k 
orgánům provádějícím řízení, k účastníkům nebo k jejich 
zástupcům pochybnost o jeho nepodjatosti.

(2) Jakmile  se znalec (tlumočník) dozví
 

o skutečnostech, pro 
které

 
je vyloučen, oznámí

 
to neprodleně; stejnou povinnost 

mají
 

i účastníci řízení. O tom, zda znalec (tlumočník) je 
vyloučen, rozhoduje orgán, který jej pro podání

 
posudku 

(tlumočnický úkon) ustanovil.

(3) O tom, kdy znalec (tlumočník) může odepřít podání
 posudku (překladu) a kdy mu nemůže být podání

 
posudku 

(překladu) uloženo,platí
 

pro jednotlivé
 

druhy řízení
 

obdobně
 ustanovení

 
o svědcích.

Zodpovědnost soudního znalce



Odvolání
 

znalce (tlumočníka)
§ 20

Orgán, který znalce (tlumočníka) jmenoval, jej odvolá
 

a zařídí
 jeho vyškrtnutí

 
ze seznamu, jestliže

a) se dodatečně
 

ukáže, že nebyly splněny podmínky pro jeho 
jmenování, anebo jestliže tyto podmínky odpadly,

b) po jmenování
 

nastaly skutečnosti,pro které
 

znalec 
(tlumočník) nemůže svou činnost trvale vykonávat,

c) znalec (tlumočník) přes výstrahu neplní
 

nebo porušuje své
 povinnosti,

d) organizace, u níž
 

je znalec (tlumočník) zaměstnán,prokáže, 
že mu znalecká

 
(tlumočnická) činnost brání

 
v řádném výkonu 

povinností
 

vyplývajících z pracovního poměru,

e) znalec (tlumočník) požádá
 

o své
 

odvolání.





§ 7

(1) Jmenovaní
 

znalci (tlumočníci) se po složení
 

slibu 
zapisují

 
do seznamu znalců

 
a tlumočníků.

(2) Seznamy  znalců
 

a tlumočníků
 

vedou krajské
 

soudy, v 
jejichž

 
obvodu má

 
znalec (tlumočník) trvalé

 
bydliště.

(3) Ústřední
 

seznam znalců
 

a tlumočníků
 

vede ministerstvo 
spravedlnosti; seznam se zasílá

 
pověřenectvu Slovenské

 národní
 

rady
 

pro spravedlnost a krajským soudům.

(4) Seznamy znalců
 

a tlumočníků
 

jsou veřejně
 

přístupné.

Jak najdu soudního znalce?



Jak najdu soudního znalce?



Jak najdu soudního znalce?



Jak najdu soudního znalce?



Kdo si může vyžádat znalecký 
posudek?

•
 

Státní
 

orgány
–

 
Policie

–
 

Soudy v trestním řízení
–

 
Soudy v občanskoprávním řízení

–
 

Soudy v obchodních věcech
–

 
Jiné

 
orgány státní

 
správy a samosprávy

•
 

Ostatní
 

právnické
 

osoby, podnikatelé
 

a 
fyzické

 
osoby, vykonávající

 
samostatně

 výdělečnou činnost
•

 
Občané



Co vykazuje soudní
 

znalec

§ 15

Znalci  (tlumočníci) jsou povinni vést znalecký (tlumočnický) 
deník. Do´deníku  zapisují

 
provedení

 
všech posudků

 (tlumočnických úkonů), jejich předmět, pro koho byla činnost 
provedena, výši odměny a výloh a den jejich proplacení.



Co za to….

§ 17

(1)  Znalec (tlumočník) má
 

za podání
 

posudku (provedení
 překladu) právo na odměnu podle stanovených sazeb.

(2)  Odměna  se  stanoví
 

podle stupně
 

odbornosti potřebného 
k provedení

 
úkonu a podle množství

 
účelně

 
vynaložené

 práce. Odměna se může přiměřeně
 

krátit, jestliže úkon nebyl 
proveden řádně

 
nebo ve stanovené

 
lhůtě.

(3) Odměna stanovená
 

podle předchozích odstavců
 

se 
zvyšuje o částku odpovídající

 
dani z přidané

 
hodnoty, kterou  

je znalec (tlumočník) povinen z odměny odvést podle 
zvláštního právního předpisu^1).



§ 18

(1) Znalec (tlumočník) má
 

dále právo na úhradu nákladů, které
 účelně

 
vynaložil v souvislosti se znaleckým posudkem 

(tlumočnickým úkonem).

(2) Náklady podle odstavce 1 jsou zejména cestovní
 

výdaje, 
náhrada ušlé

 
mzdy při předvolání

 
ke státnímu orgánu, náklady, 

které
 

znalec uhradil podle §
 

14 odst. 2, věcné
 

náklady a 
náklady spojené

 
s přibráním pracovníků

 
pro  pomocné

 
práce. 

Jestliže  znalec (tlumočník) přibral   konzultanta, má
 

nárok na 
náhradu nákladů

 
s tím spojených jen tehdy, jestliže státní

 orgán, který jej znalcem (tlumočníkem) ustanovil, s přibráním 
konzultanta vyslovil souhlas.

(3) Vůči organizaci, u níž
 

znalec (tlumočník) je v pracovním 
poměru, nemá

 
při předvolání

 
ke státnímu orgánu nárok na 

náhradu mzdy.

Co za to….



§ 19

(1) Odměnu a náhradu nákladů
 

je znalec (tlumočník) povinen 
vyúčtovat zároveň

 
s podáním posudku (provedením 

tlumočnického úkonu). Její
 

výši určí
 

orgán, který ustanovil 
znalce (tlumočníka).

(2) Krajský soud, v jehož
 

seznamu je znalec (tlumočník) 
zapsán, dohlíží

 
na úměrnost a úplnost účtovaných odměn 

občasnými kontrolami.

Co za to….



§ 17
Sazby odměn za posudek soudního znalce:

Odměna za posudek nebo zprávu (dále jen „posudek“) 
soudního znalce činí

 
podle jejich náročnosti a podle stupně

 odbornosti, kterou bylo nutné
 

k jejich podání
 

vynaložit, za 
jednu hodinu práce 100 až

 
350 Kč.

Co za to….
Dle návrhu vyhlášky z roku 2004…



Co za to….
Dle návrhu vyhlášky z roku 2004…

§ 21
Zvýšení

 
odměny za posudek soudního znalce

Je-li posudek soudního znalce vzhledem k okolnostem 
případu mimořádně

 
obtížný, může být ve zvlášť

 odůvodněných případech odměna výjimečně
 

přiměřeně
 zvýšena až

 
o

 
20

 
%.

Jde-li o posudek, kterým je přezkoumáván posudek jiného 
znalce, může být odměna zvýšena až

 
o 10

 
%.

Je-li nutné
 

spěšné
 

provedení
 

úkonu, nebo bylo-li soudnímu 
znalci uloženo úkon provést v den pracovního volna nebo 
pracovního klidu anebo v noci, může být odměna zvýšena až

 o 50
 

%.
 

Uvedené
 

druhy zvýšení
 

lze slučovat.
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